

Исчерпание внутригосударственных средств судебной защиты как новое условие допустимости конституционной жалобы

Игумнов Никита Александрович,
ведущий консультант Управления конституционных основ публичного права
Конституционного Суда Российской Федерации,
аспирант кафедры конституционного и муниципального права Юридического факультета
Московского государственного университета (МГУ) имени М.В. Ломоносова
na.igumnov@gmail.com

В числе институтов конституционного права, затронутых произошедшей в 2020 г. конституционной реформой, оказалась и модель жалобы в Конституционный Суд Российской Федерации. Наиболее заметным нововведением стала возможность обращения в Конституционный Суд Российской Федерации с жалобой только после исчерпания внутригосударственных средств судебной защиты. В настоящей статье представлено критическое осмысление данной модификации как затрудняющей доступ к конституционному правосудию, а также предложены отдельные подходы к решению поставленной проблемы.

Ключевые слова: Конституционный Суд Российской Федерации, конкретный конституционный нормоконтроль, обращение в Конституционный Суд Российской Федерации, конституционная жалоба, допустимость конституционной жалобы, конституционная реформа.

Exhaustion of Domestic Judicial Remedies as a New Condition for the Admissibility of a Constitutional Complaint

Igumnov Nikita A.
Leading Consultant at the Department of Constitutional Framework of Public Law
of the Constitutional Court of the Russian Federation
Postgraduate Student of the Department of Constitutional and Municipal Law
of the Law Faculty of the Lomonosov Moscow State University (MSU)

Among the institutions of constitutional law affected by the constitutional reform that took place in 2020 was the model of a complaint to the Constitutional Court of the Russian Federation. The most notable innovation is that the complaint to the Constitutional Court of the Russian Federation is possible only after domestic remedies have been exhausted. This article is devoted to a critical understanding of this modification, making it difficult for citizens to access constitutional justice.

Keywords: the Constitutional Court of the Russian Federation, concrete constitutional review, petition to the Constitutional Court of the Russian Federation, constitutional complaint, admissibility of a constitutional complaint, constitutional reform.